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بود  اجتناب ناپذیر  ترجیحی  ارز  اصلاح 
و مشخص است که نمی شد با تخصیص ارز 
4200تومانی به برخی کالاها ادامه داد و باید این 
شرایط متوقف می شد، اما به نظر من روش اجرا 
مناسب نبود. دولت می توانست خیلی منطقی تر 
و سنجیده تر عمل کند. می شد ارز ترجیحی به 
تدریج حذف می شد تا بر مردم فشار کمتری وارد 
می شد. دولت مقدمات کار را فراهم نکرد و هنوز 
مشخص نیست چه کسانی مشمول یارانه های 
جدید هستند و چه کسانی نیستند.  دو ایراد 
اساسی در اقدام اخیر دولت وجود داشت؛ نخست 
آنکه نباید یک باره ارز ترجیحی حذف می شد و 
دوم آنکه دولت در زمان مناسبی این اقدام را انجام 
نداد. وقتی زیرساخت های اطلاعات دولت کامل 
نیست و نمی داند چه کسانی باید یارانه دریافت 
کنند و چه کسانی نه، می توانست مانند دوره آقای 
احمدی نژاد به همه یارانه بدهد. حالا می گویند 
که باید کالابرگ به جای یارانه داده شود که آن 
هم مشخص نیست چه زمانی اجرایی می شود. 
دولت در موضوع اخیر ضعیف عمل کرد و همین 
که گفته می شود حذف ارز ترجیحی از کالاهای 
اساسی یک جراحی بزرگ اقتصادی است، نشان 
می دهد مسئولان امر با مباحث اقتصادی آشنایی 
کامل ندارند زیرا خیلی موضوعات مهم تری 
در اقتصاد ایران وجود دارد که باید حل شوند. 
من بعید می دانم عجله دولت در اجرای حذف 
ترجیحی از باب کسری بودجه بوده باشد زیرا 
وضعیت دولت نسبت به سال قبل بهتر است و 
نفت را بیشتر و با قیمت بالاتری می فروشد. از 
طرفی مجلس مقرر کرده که حذف ارز ترجیحی 
باید با ارائه کالابرگ همراه باشد. یک مسئله 
مهم دیگر هم وجود دارد؛ آنکه بین تورم و گرانی 
تفاوت است. یعنی یک وقت تورم متوقف می شود 
اما گرانی وجود دارد؛ یعنی با آنکه قیمت ها 
بالاتر نمی رود اما همین قیمت ها با درآمد و 
حقوق مردم همخوانی ندارد و مردم قادر به خرید 
آسان نیستند. اکنون هم تورم وجود دارد و هم 
گرانی و با توجه به تورمی که در سال قبل تجربه 
کردیم که تورم عمومی 50درصد بود و بر برخی 
کالاهای خوراکی بیش از این مقدار بوده است، 
مردم با گرانی مواجه اند زیرا امسال تنها 10درصد 
به حقوق کارمندان دولت افزوده شده است و 

وضعیت دیگر اقشار مردم هم همین طور است. 

دریچــــه
خضریان: 

مجلس به دنبال کنترل بازار 
اجاره   بهای مسکن است

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی 
یکی از بزرگ ترین نگرانی های بخش عمده 
مردم و مستأجران را موضوع کنترل اجاره بهای 
املاک مسکونی عنوان و اظهار کرد: مجلس به 
دنبال این است که با کنترل بازار اجاره ها بخش 
عمده ای از سبد معیشتی مردم به نفع اقشار 
مستضعف و برخلاف منافع همیشگی دلالان 
تأمین کند. علی خضریان در جلسه علنی دیروز 
)چهارشنبه( به عنوان متقاضی دو فوریت طرح 
کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی 
گفت: موضوع اجاره بهای املاک مسکونی یکی 
از اصلی ترین مشکلات اقتصادی و معیشتی 
مردم به خصوص در تلاطم های اقتصادی و 
خصوصا فصل تابستان است. وی یادآور شد: سال 
1401 را با یک شرایط خاص و جراحی اقتصادی 
شروع کردیم. یکی از بزرگ ترین نگرانی های 
بخش عمده مردم و مستأجرین موضوع کنترل 
اجاره بهای املاک مسکونی است. سمت دیگر 
این موضوع موجران هستند که از طریق دریافت 
اجاره بهای املاک کسب روزی و درآمد می کنند 
و این تلاطم های اقتصادی شامل حال آنها نیز 
می شود بنابراین نمی توان مانعی ایجاد کرد برای 
اینکه آنها نیز طبق نرخ تورم به رشد منطقی اجاره 
بها نپردازند. این  نماینده مجلس ادامه داد: از 
طرف دیگر حاکمیت نمی تواند نسبت به افزایش 
نابرابر، نامتعارف و بدون استدلال درست افزایش 
اجاره بها سکوت کند. همچنین نمی تواند افزایش 
اجاره بها را به املاک معاملات ملکی سپرد که 
در شرایط کنونی هر اندازه که اجاره بها را بالاتر 
ببندند درآمد بیشتری کسب می کنند لذا نباید 
نرخ گذاری را رها و بدون سامان قرار داد. خضریان 
با بیان اینکه از بهمن سال گذشته روی این طرح 
کار کردیم، گفت: باید روی این موضوع حساس 
بود. باید بنگاه های معاملات ملکی را کنترل کنیم 
که نه اینکه آنها تعیین کننده نرخ اجاره بها باشند 
که سود بیشتری ببرند. در تابستان 1401 بخش 
عمده ای از مستأجران این کشور امکان تمدید 
قرارداد را پیدا نمی کنند و مجبور می شوند از 
شهر به حاشیه های شهرها و از حاشیه  شهرها به 
مناطق دورتر کوچ  کنند. قطعا بی توجهی به این 
امر باعث می شود آسیب های اجتماعی، اقتصادی 
و روانی افزون تری بر کشور تحمیل شود و در آن 
روز است که باید به دنبال آن باشیم که راه حلی 
برای برون رفت از این مشکلات ارائه کنیم. وی در 
پایان گفت: امروز هم برای این کنترل دیر شده 
است اما با رای مثبت به این طرح می توان بخش 
عمده ای از مستضعفان کشور را دلشاد کرد ضمن 
اینکه مجلس به دنبال این است که با کنترل 
بازار اجاره ها بخش عمده ای از سبد معیشتی 
مردم را به نفع اقشار مستضعف و برخلاف منافع 
همیشگی دلالان تأمین کند این طرح یکی از 

قوانین تأثیرگذار این دوره از مجلس خواهد بود. 
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یک نماینده مجلس تاکید کرد: 
 شرط موفقیت جراحی اقتصادی 

یک نماینده مردم در مجلس تاکید کرد: موفقیت طرح 
جراحی اقتصادی در گرو محیطی آرام است. علی آذری در 
نطق میان دستور گفت: در هفته هایی که در حوزه انتخابیه 
بوده ام عموم شهروندان از شرایط زندگی، وضعیت اقتصادی 
و آینده نگران بودند، حرف های من در مقابل نگرانی از 
معیشت آنان تسکینی بسیار موقت بود برخی از ایشان 
به حسن نیت مجلس و دولت برای حل مشکلات کشور 
باور داشتند اما امیدشان به رویکردهای جدید سیاسی، 
تفویض مناصب عالی و برقراری تعادل بین اصلاحات 
اقتصادی و گشایش های بین المللی بود. نماینده مردم 
قوچان و فاروچ بیان کرد: امروز نحوه اجرای طرح جراحی 
اقتصادی دولت دغدغه مضاعفی برای مردمان عزیز ایران 
مقتدر ایجاد کرده است آنها خوب به یاد دارند از سال 68 به 
بعد در مقابل کسری بودجه سالانه، دولت ها در پی اصلاح 
ساختار اقتصادی و آزادسازی قیمت ها بوده اند، اما باز هم 
گشایشی در معیشت مردم حاصل نشد و با وجود آزمودن 
مسیرهای متفاوت مبتنی بر صنعتی شدن، محک زدن راه 
توسعه و حکمرانی خوب کماکان با توسعه نیافتگی درگیر 
هستیم. وی اظهار داشت: با عنایت به پشتیبانی ارزشمند 
مقام معظم رهبری از طرح اقتصادی دولت انتظار می رود 
دولت با برداشتن گام های صحیح و قدردان این حمایت 
در این پیچ تاریخی باشد برای برداشتن گام های استوار 
جراحی اقتصادی کشور باید گذشته را درست شناخت و 
از تجربه ها درس گرفت. موفقیت این طرح در گرو محیطی 
آرام و به بدون تشنج است. این نماینده مجلس گفت: 
ایدئولوژی های سیاسی به تنهایی راهگشا نیست و باید 
ترکیبی از چهره های سرآمد و مورد اعتماد به اجرای طرح 
یاری کند و همزمان جراحی مسائل داخلی مانند نظام 
حکمرانی، چابکسازی دولت، کسری بودجه، رشد نقدینگی 
هم مورد توجه قرار گیرد تا اجازه ندهیم. این طرح منتهی به 
افزایش تورم و نارضایتی مردم شود. امروز تورم از گروه های 
ضعیف می گیرد و به گروه های قوی می دهد یک عده ثروت 
افسانه ای پیدا می کنند و عده ای حسرت افسانه ای. آذری 
تاکید کرد: وزارت امور خارجه لازم است با ارزیابی و محاسبه 
دقیق از آرایش و جهت گیری های منطقه نسبت به تعیین 
تکلیف مذاکرات برجام پیشگیری از رفتارهای دیپلماسی 
فرسایشی در احیای توافق تلاش لازم و تخصصی را نجام 
دهد. نماینده مردم قوچان و فاروچ بیان کرد: نگاه منطقه ای 
امروز برای قوچان و فاروچ عزیز از امید صحبت خواهیم کرد 
چون موتور پیشران توسعه در عرصه های زیرساخت های 
حیاتی، اقتصادی، عمرانی و سلامت روشن شده است و 
ثمره آن مانند آزادسازی کارخانه بزرگ، تصویب قطعی و 
تکمیل پروژه منطقه ویژه اقتصادی، انجام پروژه آبرسانی 
از سد تبارک، توسعه شهرک های صنعتی و آماده سازی 
زیرساخت ها در قوچان و فاروچ، انعقاد قراردادهای صنعتی 
با هلدینگ های توانمند، اصلاح طرح های هادی، بهسازی 
و آسفالت راه های روستایی و خبری خوش و بسیار گوارا، 
شروع پروژه گازرسانی به تنها شهر بدون گاز استان، شهر 
مرزی باجگیران باب ورودی پیمان شانگهای، الحاق 
بخش ها و شهرهای جدید، تخصیص قیر و شروع به 
توسعه زیر ساخت ها، آغاز بیمارستان 320 تخت خوابی 
شهید کلاهدوز بخشی از فعالیت های امیدبخشی است 
که موجبات امید و نگاه خوشبینانه به آینده را برای مردم 
حوزه انتخابیه فراهم ساخته است. این نماینده مجلس ادامه 
داد: کسانی که در حوزه انتخابیه با اهداف سیاسی و منافع 
شخصی و تخریب تلاش می کنند مردم را نا امید کنند و این 
فعالیت های ساده و متکی به واقعیت را کمرنگ جلوه دهند 
بدانند در وضعیت اقتصادی کنونی کشور با تلاش های 
شبانه روز مأیوس سازی مردم گناهی نابخشودنی است. 
آنچه که می خواهم بگویم این است که این راه طی شده 
با همه اهمیتش یک آغاز است که باید قوچان و فاروچ با 
به اوج رسانیدن مشارکت مردمی و مسابقه خدمت رسانی 
به قله های توسعه دست پیدا کند. وی گفت: راه ابریشم 
مهم ترین و قدیمی ترین شاهراه جهانی تجارت بود، یادمان 
نرفته ایران قوی، کاروان های بسیاری داشت. خطاب به 
دولت مراقب باشید مرتکب فرصت سوزی ریلی و راه ها 
نشوید. بحران آب در ایران بسیار جدی است حال آب در 
کشور وخیم است چرا ایران کم آب شد آیا در آینده آب 
خواهیم داشت یا اینکه فلاتی بی روح و غیرقابل سکونت 
خواهیم شد؟ چرا ایده و تفکری برای مدیریت آب از بارش 

تا سطحی، تحت الارضی و مرزی نداریم.

شاخه جدیدی از قدرت ایران شناخته شد
کارخانه تولید پهپاد تمام ایرانی ابابیل2 روز گذشته با 
حضور رئیس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
ایران و سپهبد شیر علی میرزا وزیر دفاع تاجیکستان در 
دوشنبه پایتخت این کشور افتتاح شد. محمدرضا احمدی 
سنگری نماینده مردم رشت در مطلبی با اشاره به این موضوع 
در صفحه توئیترش نوشت: »افتتاح خط تولید پهپاد ایرانی در 
تاجیکستان از چند زاویه منحصربفرد است. اینکه جمهوری 
اسلامی در منطقه با فناوری دفاعی باکیفیت خود شناخته 
شود شاخه جدیدی از قدرت است که کشور بدان دست 
خواهد یافت.« افتتاح تولید کارخانه ابابیل 2 در تاجیکستان 
نقطه عطفی در همکاری های نظامی بین دو کشور خواهد 
بود و در آینده افزایش همکاری ها و تعاملات بیشتر از تمام 
سطوح دفاعی نظامی دو کشور ایران و تاجیکستان را موجب 
خواهد شد. در این مراسم کلید نمادین افتتاح کارخانه و 
گواهینامه پایان دوره آموزشی به فرمانده و کارکنان نیروی 
هوایی تاجیکستان اهدا شد. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
روز دوشنبه همین هفته در رأس یک هیات بلندپایه نظامی 
به منظور ارتقا و توسعه همکاری های مشترک دفاعی و نظامی 
با جمهوری تاجیکستان وارد این کشور شد. سردار شکارچی 
سخنگوی ستاد کل نیروهای مسلح نتایج سفر سردار باقری 
رئیس ستاد نیروهای مسلح به تاجیکستان را بسیار خوب 
توصیف و اظهار کرده است که مبارزه با تروریسم منطقه ای 
و بین المللی، مبارزه با مواد مخدر، تقویت مرزها و تولید 

تجهیزات نظامی از اهداف این سفر است. 

فــــرارو

نــــکته

مسئول سابق سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا و نخست وزیر پیشین سوئد در یادداشتی 
درخصوص  پست  واشنگتن  روزنامه  در 
پیامدهای شکست مذاکرات وین، هشدار 
دادند. خاویر سولانا دبیرکل اسبق ائتلاف ناتو 
و مسئول پیشین سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا به همراه کارل بیلدت نخست وزیر سابق 
سوئد به طور مشترک یادداشتی در روزنامه 
واشنگتن پست درباره اهمیت بازگشت به 
برجام منتشر کردند و در آن هشدار دادند 
که اگر آمریکا و غرب نتوانند برجام را احیا 
کنند، تنش ها با ایران افزایش خواهد یافت. 
آنها در مقاله خود تاکید کردند: اگرچه جنگ 
اوکراین در قلب اروپا شدت یافته است اما 
نباید موضوع امنیتی دیگر، یعنی ایران و 
برنامه هسته ای در حال توسعه اش به دست 
فراموشی سپرده شود. این دو مقام سابق 
اروپایی افزودند: تا زمانی که نتوانیم توافق 
هسته ای 2015 را به مسیر خودبازگردانیم 
به سمت یک تنش جدید با تهران پیش 

می رویم. رئیس جمهور بایدن و رهبران 
اروپا درخصوص اوکراین سریع و قاطع عمل 
کردند. آنها اکنون نیز باید برای جلوگیری 
از تبدیل شدن ایران به یک کشور هسته ای 
اقداماتی انجام دهند. به همین منظور، انریکه 
مورا هماهنگ کننده مذاکرات وین به تازگی 
به تهران سفر کرد تا به نجات توافقی که بین 
تهران و واشنگتن گیر کرده است، کمک 
کند. آنها در ادامه با اشاره به تصویب طرحی 
در مجلس سنای آمریکا در رابطه با ایران 

نوشتند: ماه گذشته طرحی با موافقت حزب 
دموکرات به تصویب رسید که از دولت بایدن 
می خواهد هرگونه توافق جدید با ایران باید 
شامل مسائل غیرمرتبط هسته ای نیز باشد 
که قطعا موجب شکست در حصول توافق 
خواهد شد. در این میان، در تهران نیز اشتیاق 
برای یک توافق رو به کاهش است. خاویر 
سولانا و کارل بیلدت همچنین به اختلاف 
موجود در واشنگتن بر سر خارج کردن نام 
سپاه پاسداران از فهرست تروریستی آمریکا 

اشاره کردند و قرار گرفتن نام سپاه در این 
فهرست را نمادین خواندند. آنها همزمان از 
تهران و واشنگتن خواستند تا اجازه ندهند 
که این موضوع مانع از شکل گیری توافقی 
شود که حتی در دوران ریاست جمهوری 
دونالد ترامپ هم  زنده ماند. درحالیکه یکی از 
دلایل وضعیت کنونی پیرامون برجام، قصور 
طرف های اروپایی در تامین منافع برجامی 
ایران و  سپس ناتوانی آنها در ارائه راهکار برای 
حل وفصل اختلافات باقی مانده بوده است، 
این دو مقام کهنه کار اروپایی مدعی تلاش ها 
و حمایت اروپا برای احیای برجام شدند و 
با اشاره به مخالفتشان با خروج یک جانبه 
واشنگتن از برجام در سال 2018 تصریح 
کردند: عجیب است، بایدن که درخصوص 
بازگشت به توافق هسته ای مانور داده بود و 
این وعده را مطرح کرد که آمریکا )به برجام( 
بازگشته است اکنون دیپلماسی  را که متحدان 
واشنگتن قویا از آن حمایت می کنند به کندی 
پیش می برد. گفته می شود که او باتوجه به در 
پیش بودن انتخابات میان دوره ای کنگره، 
جانب احتیاط را در خصوص ایران پیش 

گرفته است. 

تاکید خاویر  سولانا    بر ضرورت   بازگشت  به  برجام

کامران ندری 
فعال و تحلیلگر سیاسی

آرمان ملی-  احسان انصاری: چرا در شرایطی که هنوز سرنوشت برجام مشخص نشده دولت تصمیم به اصلاح اقتصادی گرفت؟ آیا دولت از نتیجه برجام اطلاع دارد که اصلاح 
اقتصادی را آغاز کرده است؟ مجلس چه نقشی در تصمیم گیری های دولت دارد؟ آیا مجلس در تصمیم گیری های دولت نقش فعال دارد؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به این سؤالات 
با مهندس غلامعلی جعفرزاده نماینده سابق مجلس گفت وگو کرده است. جعفرزاده معتقد است: »ما در مقابل تحریم ها هر چه باید پرداخت می کردیم پرداخت کرده ایم و دیگر 
چیزی باقی نمانده که باید هزینه کنیم. تحریم ها به اندازه کافی روی زندگی مردم ایران تأثیر گذاشته. شاید اگر روز نخست تحریم ها در این زمینه صحبت می کردیم باید به این 
نکته اشاره می کردیم دولت باید تلاش کند کشور تحریم نشود تا مجبور نشویم هزینه بدهیم. این در حالی است که امروز هر آنچه نباید هزینه بابت تحریم ها پرداخت می کردیم 

پرداخت کرده ایم و در شرایطی قرارگرفته ایم که دولت مجبور است خود را برای شرایط سخت اقتصادی آماده کند.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 
 درحالی که هنوز سرنوشت برجام مشخص نشده 
و گمانه زنی های زیادی در این زمینه وجود دارد دولت 
تصمیمات اقتصادی جدیدی گرفته و با افزایش یارانه ها 
قیمت برخی کالاهای  اساسی را بالابرده است. آیا بهتر 
نبود دولت برای تغییرات اقتصادی تا مشخص شدن 

سرنوشت برجام صبر می کرد؟
اگر شعارهای دولت را فرض بگیریم شعار نیست و بلکه 
خواست و اراده دولت است باید به این نکته اذعان کنیم که دولت 
خود را برای سخت ترین وضعیت اقتصادی آماده کرده است. به 
نظر می رسد اتاق فکر دولت درنهایت به این نتیجه رسیده که 
احتمال به نتیجه رسیدن مذاکرات وجود ندارد و به همین دلیل 
ما باید خود را برای سخت ترین شرایط اقتصادی آماده کنیم. 
دولت این احتمالات را در نظر گرفته که در آینده ارزآوری کم 
خواهد شد و از سوی دیگر قادر نخواهد بود یارانه پرداخت کند. 
نگاهی که دولت به موضوع دارد صحیح باشد اما روشی اجرایی 

که در پیش گرفته صحیح نیست. واقعیت این 
است که دولت می توانست در ماه های گذشته 
اقداماتی انجام بدهد که تا به این اندازه به 
مردم فشار نیاید و اگر این کار را انجام داده 
بود امروز مجبور نبود تصمیماتی بگیرد که 

فشار اقتصادی را به مردم بیشتر کند. 
 چرا فکر می کنید برجام ممکن است 

به نتیجه نرسد؟
اگر واقع بینانه به موضوع نگاه کنیم باید 
عنوان کنم ما در مقابل تحریم ها هرچه 
باید پرداخت می کردیم پرداخت کرده ایم 
و دیگر چیزی باقی نمانده که باید هزینه 
کنیم. تحریم ها به اندازه کافی روی زندگی 
مردم تأثیر گذاشت. شاید اگر روز نخست 
تحریم ها در این زمینه صحبت می کردیم 
باید به این نکته اشاره می کردیم دولت باید 
تلاش کند کشور تحریم نشود تا مجبور 
نشویم هزینه بدهیم. این در حالی است که 
امروز هر آنچه نباید هزینه بابت تحریم ها 
پرداخت می کردیم پرداخت کرده ایم و در 
شرایطی قرار گرفته ایم که دولت مجبور است 
خود را برای  سخت ترین وضعیت آماده کند. 
در مدتی که تحریم بودیم ما به فروش نفت 
به شیوه های دیگر و دور زدن تحریم ها عادت 
کرده ایم. من با درست  یا اشتباه بودن این 
وضعیت کار ندارم و بلکه معتقدم قرار نیست 
با رفع تحریم ها برای ما بهشت برین به وجود 
بیاید و همه مشکلات کشور حل شود. آمریکا 
نیز در این مدت هر کاری که می توانست 

علیه ایران انجام داد. اگر به گزارش های پژوهشکده خزانه داری 
آمریکا توجه کنیم متوجه می شویم که هر آن چیزی که آمریکا 
علیه ایران لیست کرده بود را انجام دهد. امروز ما در آخر خطر 
تحریم ها قرار داریم و به همین دلیل نمی توان انتظار داشت لغو 

تحریم ها و توافق جدید بتواند مشکلات اقتصادی را به صورت 
جدی حل کند. در شرایط کنونی لغو تحریم ها می تواند تا 
حدودی مشکلات را کاهش بدهد اما شرایط به شکلی نیست که 
ما دوباره به نقطه ابتدایی بازگردیم. به همین دلیل من معتقدم 

برجام دیگر به نتیجه نمی رسد. 
 آیا در چنین شرایطی جراحی اقتصادی را مناسب 

می دانید؟
اقداماتی که دولت به تازگی انجام داده نه اصلاحات است و 
نه جراحی. این اقدامات یکی از اقداماتی است که دولت باید 
در بیست گام برمی داشت. با این تفاوت که به جای اینکه از گام 
نخست آغاز کند از گام دهم آغاز کرده است. دولت خیلی زود 
سر سفره مردم رفته است. این در حالی است که اگر قرار بود 
اصلاحات اقتصادی انجام شود در ابتدا باید اصلاحات در درون 
ساختار دولت انجام می شد و پس  از آن سر سفره مردم مراجعه 
می کرد. دولت این کار را نکرده و بدون انجام اصلاحات درونی 
به گام های بعدی توجه کرده که ممکن است 

نتایج مناسبی به همراه نداشته باشد. 
 اگر قرار بود دولت خود را برای 
بدترین شرایط آماده کند چرا زمان 
با  چانه زنی  و  مذاکره  صرف  زیادی 

کشورهای غربی گذشت؟
دولت سیزدهم نتوانست از فرصت هایی که 
در طول مذاکرات در اختیار داشت استفاده 
کند. در دولت گذشته آقای ظریف و عراقچی 
مذاکرات را به نقطه مطلوبی رسانده بودند 
و حتی حذف سپاه از لیست تحریم ها را نیز 
به عنوان امتیاز از طرف غربی گرفته بودند. 
به هرحال دولت سیزدهم شعارهایی مطرح 
کرد که این شعارها دولت را با تنگنا مواجه 
کرده است. برخی شعارهایی که دولت مطرح 
کرد شعارهای انتخاباتی بود و به همین دلیل 

مجبور است آنها را انجام بدهد. 
 به نظر شما گره اصلی برجام کجاست 
و چرا دولت سیزدهم هنوز نتوانسته 
به یک جمع بندی مناسب با کشورهای 

غربی بر سر برجام برسد؟
گره اصلی برجام درباره تأکید ایران بر خروج 
سپاه پاسداران از لیست گروه های تروریستی 
است. من با این اقدام آمریکا مخالف هستم و 
معتقدم سپاه نیروی نظامی رسمی جمهوری 
اسلامی ایران است و به همین دلیل نباید یک 
نیروی نظامی رسمی را تحریم کرد. با این وجود 
این اتفاق رخ داده است. تحریم سپاه به  منزله 
توهین به کشور و مردم ماست. از سوی دیگر 
سپاه در برخی کارهای اقتصادی مشارکت دارد. به همین دلیل 
سپاه باید از لیست تحریم ها خارج شود. به هرحال فعالیت های 
اقتصادی سپاه قابل توجه است و به همین دلیل با باقی ماندن 

تحریم سپاه ما از فواید این بخش بی نصیب خواهیم بود. 

 با توجه به شرایط اقتصادی کشور چه چشم اندازی 
پیش روی چالش های اقتصادی می بینید؟ آیا دولت 
می تواند برای مشکلات اقتصادی راه حل مناسب پیدا 

کند؟
تیم اقتصادی دولت باید یکپارچه و منسجم عمل کند. 
در ماجرای یارانه ها مشاهده کردیم که صدای واحدی از تیم 
اقتصادی دولت شنیده نمی شود و صداهای مختلفی وجود 
داشت. از سوی دیگر وضعیت دهک های مختلف جامعه مشخص 
نیست و دولت نیز به صورت مشخص درباره این موضوع صحبت 
نمی کند که دهک بندی ها با توجه به چه شرایطی انجام گرفته 
و درنهایت قرار است چه اتفاقی رخ بدهد. به همین دلیل جامعه 
با ابهام به موضوع نگاه می کند و هنوز نمی داند تصمیماتی که 
دولت گرفته در نهایت قرار است به چه نتیجه ای منجر شود. من 
هنوز نمی دانم قرار است چه اتفاقی رخ بدهد. شما به عنوان رسانه 
نیز نمی دانید چون خود دولت نیز نمی داند قرار است چه اتفاقی 
رخ بدهد. وضعیت به شکلی است که هر لحظه یک خبر جدید 
درباره تصمیمات اقتصادی دولت منتشر می شود. اخباری که 
در آن تردید و ابهام وجود دارد و مردم نمی دانند قرار است چه 
اتفاقی در آینده رخ بدهد. پس از واریز یارانه ها به حساب مردم 
برخی یارانه دریافت نکردند و هنوز مشخص نیست سرنوشت 
یارانه های آنها چه خواهد شد. از سوی دیگر دولت عنوان می کند 
قرار است کالابرگ به مردم بدهد که هنوز جزئیات آن مشخص 
نیست و بخش عظیمی از مردم نمی دانند کالابرگ چیست و 
چه کاربردی دارد. صدای واحدی از تیم اقتصادی دولت در این 
زمینه های شنیده نمی شود. این موضوع یکی از چالش ها است. 
دولت باید با قاطعیت تصمیم بگیرد و با قاطعیت آن را اجرا کند. 
هنگامی که مردم نمی دانند قرار است چه اتفاقی رخ بدهد کار 

دولت برای تصمیم گیری های بعدی سخت خواهد بود. 
 مجلس چه نقشی در تصمیم گیری های دولت داشته 
و دارد؟آیا اقدامات اقتصادی اخیر دولت با تأیید مجلس 

صورت گرفته است؟
 برخی از نمایندگان مجلس به فکر فعالیت های انتخاباتی در 
حوزه های انتخابیه خود برای حضور مجدد در مجلس هستند. 
از سوی دیگر این روزها نمایندگان به دنبال کرسی های ریاست 
و نایب رئیسی مجلس هستند و وقت نمایندگان بیشتر صرف 
چنین اموری می شود. به نظر می رسد وقت نمایندگان صرف 
اموری می شود که در راستای دغدغه مردم نیست. امروز کشور 
در شرایطی قرار دارد که کمیسیون اقتصادی مجلس باید در 
محوریت تصمیم گیری های اخیر قرار داشته باشد. این در حالی 
است که خبری از فعالیت های کمیسیون اقتصادی مجلس 
نیست. جامعه هدف یارانه بگیر را مجلس تعیین می کند. دلیل 
این امر این است که نحوه هزینه کرد دولت باید به تصویب مجلس 
برسد. چطور ممکن است دولت به تنهایی و بدون نظر مجلس 
درباره جامعه هدف تصمیم گیری  کند. بیشتر نشست های مجلس 
صرف این می شود که چه کسی در آینده رئیس مجلس شود و 
چه کسی نایب رئیس باشد. به هرحال مردم از مجلس انتظار دارند 
در راستای رفع مشکلات آنها گام بردارد. بر اساس قانون اساسی 

دولت نمی تواند بدون اجازه مجلس تصمیم گیری و اقدام کند. 

غلامعلی جعفرزاده در گفت وگو با » آرمان ملی«: 

اصلاحات اقتصادی دولت اصلاحات اقتصادی دولت 
 مجلس فعال می خواهد؛ مجلس فعال می خواهد؛

 نه منفعل نه منفعل
     تحریم سپاه توهین به کشور و مردم ماست

     قرار نیست با رفع تحریم ها بهشت برین ایجاد شود
     تصمیمات اقتصادی دولت نه اصلاحات است نه جراحی

      مطرح کردن برخی شعارها دولت را با تنگنا مواجه کرده است
 

اقداماتی که دولت 
به تازگی انجام 
داده نه اصلاحات 
است و نه جراحی. 
این اقدامات یکی از 
اقداماتی است که 
دولت باید دربیست 
گام برمی داشت. با 
این تفاوت که به جای 
اینکه از گام نخست 
آغاز کند از گام دهم 
آغاز کرده است. 
دولت خیلی زود سر 
سفره مردم رفته 
است. این در حالی 
است که اگر قرار بود 
اصلاحات اقتصادی 
انجام شود در ابتدا 
باید اصلاحات در 
درون دولت انجام 
می شد و پس  از آن 
سر سفره مردم 
مراجعه می کرد


